
آس�يايي  بازي ه�اي 
شيوا نوروزي
      گفت وگو

جاكارتا اگرچه براي ما 
62 مدال رنگارنگ را به 
همراه داشت اما سقوط به رده ششم قاره كهن و كاهش 
تعداد مدال هاي طلاي كاروان ايران واقعيت هاي زيادي 
را ب�ه اثبات رس�اند. از اين پس بايد س�ايه س�نگين 
ازبكستان و اندونزي را نيز بالاي سرمان تحمل كنيم. 
با وجود اينكه آقايان مسئول تلاش مي كنند تا ميزبان 
را مسبب اين ناكامي بنامند اما مصطفي هاشمي طبا، 
رئيس اس�بق س�ازمان تربيت بدن�ي، در گفت وگو با 
»جوان« بي برنامگي در ورزش هاي مادر و رده هاي پايه 
را مهم تري�ن دلاي�ل اف�ت ورزش اي�ران خوان�د.

    
عملكرد كاروان ايران در بازي هاي آسيايي 2018 

را چگونه ارزيابي مي كنيد؟
نتيجه به دست آمده در جاكارتا نشان داد كه جايگاه ورزش 
ايران در بين تيم هاي آسيايي همان رده پنجمي يا ششمي 
است، حالا با يكي دو مدال كمتر يا بيش��تر. از آنجا كه در 
ورزش ما خبري از برنامه ريزي اصولي نيست، در آموزش و 
پرورش توجهي به ورزش نمي شود و برنامه اي براي كشف 
استعدادها نداريم نه مي توانيم بگوييم عملكردمان خيلي 
خوب بوده و نه مي توانيم مدعي شويم نتايج به دست آمده 
بسيار ضعيف تر بوده اس��ت. اگر اندونزي كه در يك رشته 
بومي خود )پنجاك سيلات( بيش از 10 مدال طلا گرفت، 
جايگاهمان رده هاي چهارم و پنجم قاره كهن است. در حالي 
كه شرايط ورزش كشورمان مي تواند بهتر از اينها هم باشد. 
چطور مي توانيم جايگاه قبلي مان در آسيا را به 

دست بياوريم؟
در سال هاي قبل و زمان حضورم در سازمان تربيت بدني 
برنامه ريزي هاي سراس��ري براي كل كشور در نظر گرفته 
بوديم كه البته همه آن برنامه ها بعداً تعطيل شد. بايد چنين 

برنامه هايي در دس��تور كار قرار گيرند به ويژه در آموزش 
و پرورش و در رشته هاي پايه، تا بتوانيم در سطح بهترين 
تيم هاي آسيا قرار بگيريم و حتي در بازي هاي المپيك هم 
جزو 10 كشور برتر جهان باشيم. در غير اين صورت تغييرات 
هميشگي، جابه جايي مديران فدراسيون و رفت و آمد نفرات 

جديد قطعاً نتيجه نخواهد داشت. 
چ�را توجهي ب�ه رش�ته هاي م�ادر و پرمدال 

نمي شود؟ 
در رشته اي مثل تيراندازي دوره گذشته بازي هاي آسيايي 
نجمه خدمتي مدال طلا گرفت، ولي در اين دوره بسياري 
از تيراندازان ما با اختلاف اندك نس��بت ب��ه حريفان خود 
دستشان به مدال نرسيد. ش��رايط روز مسابقات و شرايط 
روحي ورزشكاران موجب مي شود كه يك مدال ارزشمند 
از دست برود. در تيراندازي مدال هاي زيادي توزيع مي شود. 
استفاده از نيروهاي مسلح در اين رش��ته مي تواند يكي از 
راه هاي پيشرفت در تيراندازي باشد، همان كاري كه چيني ها 

انجام دادند. متأسفانه تعداد تيرانداز هاي ايراني بسيار كم 
است و بدون شك بسياري از استعدادها كشف نمي شوند. باز 

هم بايد موضوع برنامه ريزي را مورد توجه قرار داد. 
به نظر مي رسد تكيه بر تك س�تاره ها مانع از 

ظهور ستاره هاي جديد شده است؟
در رشته قايقراني نيز شرايط به همين صورت است. قايقراني 
مدال هاي زيادي دارد اما ما با داشتن سدهاي زياد در سطح 
كشور مشكلات زيادي در اين رشته داريم. تا زماني كه يك 
رشته به ش��كل صحيح و حرفه اي گسترش نيابد تيم هاي 
ملي نيازمند تك س��تاره ها و اتفاقات هستند؛ در يك دوره 
مدال طلا مي گيريم و در يك دوره حتي در بين چند نفر اول 
هم جايي نداريم. فقر سرمايه گذاري در رده هاي پايه مسبب 
چنين مسائلي مي شود. در رش��ته هاي مادر از جمله شنا، 
دووميداني و ژيمناستيك كودكان بايد از سنين پايين كار 
خود را شروع كنند تا در سنين جواني بتوانند به سرمايه هاي 
بزرگ ورزش تبديل شوند. وگرنه نبايد به اتفاقات دلخوش 

كنيم. در دووميداني كيهاني يك مدال طلا گرفته و احسان 
حدادي هم كه جزو ورزشكاران نسل قبلي محسوب مي شود. 
بعد از حدادي ديگر نتوانسته ايم در پرتاب ديسك قهرماني 
را پرورش دهيم! در رش��ته ش��نا نيز نيرويي كه بتواند در 
سطح آسيا مطرح شود در اختيار نداريم. دلخوش كردن به 
تك ستاره ها و نداشتن برنامه ريزي اصولي چالش هاي اصلي 
ورزش ايران هستند. هر وقت توانستيم ورزش را در مدارس 
عمومي كنيم مثل كشورهاي پيشرفته، آن زمان است كه 

چهره هاي خوبي در ورزش ايران خواهيم ديد. 
انتظارات از كاروان ايران براي ارتقا در جدول 
رده بندي بازي هاي آسيايي بحق بوده يا با توجه 
به امكانات و شرايط تيم ها نبايد چنين انتظاري 

را داشته باشيم؟
بر اين باورم كه س��طح ورزش ما همين اس��ت و بيشتر 
از اين نبايد انتظار داش��ته باش��يم. آقاي داورزني معاون 
وزير پيش از ش��روع بازي ها وعده كس��ب 25 مدال طلا 

را داده بود، البته مي توانس��تيم اين وعده را محقق كنيم 
ولي سطح ورزش ما در همين حدود است و حس نكنيم 
بايد كارهايي انجام مي شد تا 40-30 مدال طلا به دست 
بياوريم. در ادوار مختلف نيز جايگاهمان همين جا بوده 
چراكه در سال هاي گذشته كار متفاوتي انجام نشده كه 

حالا انتظاراتمان را بالا ببريم. 
به عنوان كارشناس مديريت ورزش راهكارتان 
ب�راي ق�رار گرفت�ن ورزش ايران در مس�ير 

پيشرفت چيست؟
اصولاً ورزش در مدارس بايد كاملاً جدي گرفته شود. سال ها 
قبل در سازمان تربيت بدني وقت چند موضوع را در دستور 
كار داشتيم؛ برنامه آموزش علمي مربيان در سراسر كشور، 
مراكز اس��تعداديابي و ورزش قهرماني. متأسفانه همه اين 
برنامه ها تعطيل شد. براي آنكه در ورزش قهرماني به موفقيت 
برسيم قطعاً به چنين برنامه هايي در سطح كلان نياز داريم. 
فكر مي كني�د اعتراض ديرهنگام مس�ئولان 
به اعمال نفوذهاي ميزبان در خصوص رش�ته 

پنجاك سيلات نتيجه دارد؟
اعتراض مسئولان ايران به اعمال نفوذ اندونزي براي اضافه 
شدن پنجاك س��يلات به رش��ته هاي اين دوره اصلًا وارد 
نيست. ما پيش از شروع بازي ها از اين مسئله اطلاع داشتيم 
و خودمان هم نفراتي را به جاكارتا اعزام كرديم. وقتي در 9 
وزن ملي پوش اعزام مي كنيم يعني از همه چيز آگاه بوديم. 
اگر قصد اعتراض داش��تيم بايد همان زمان كه اين رشته 
براي بازي هاي 2018 تصويب ش��د اعتراض مي كرديم و 
برخورد قاطعي انجام مي داديم، ولي نه تنها اعتراض كرديم 
بلكه تيممان را نيز اعزام كرديم. در حقيقت بايد تيم قوي را 

به بازي ها مي فرستاديم كه نتيجه بگيرد. 
پس با اعتراض به موقع مي توانستيم در مقابل 

اندونزي بايستيم؟ 
معتقدم مي توانس��تيم اعتراض و قطعاً  اوزان اين رشته را 
تعديل كنيم. ايران در كش��تي قدمت و سابقه زيادي دارد 
و در قاره آسيا هم كش��ورهاي مدعي ديگري نيز از جمله 
ازبكستان، قزاقستان، كره، ژاپن و... وجود دارند با اين حال 
دو رشته فرنگي و آزاد در كل 12 مدال براي توزيع داشت. 
چطور مي شود در يك رشته تازه  وارد 16 مدال طلا توزيع 
شود؟! اين نشان دهنده اين اس��ت كه اگر ما اعتراضمان را 
نشان مي داديم شايد تعداد مدال هاي اين رشته را به چهار 
مدال كاهش مي داديم. ولي به نظر مي رس��د نخواستيم 

شوراي المپيك آسيا از ما دلخور شود.

بازي هاي آسيايي جاكارتا 
سعيد احمديان

      گزارش
در حالي به پايان رسيد كه 
برخ�لاف پيش بيني ها، 
كاروان كشورمان نه تنها در جدول رده بندي صعود نكرد، 
بلكه حتي نتوانست رتبه دوره قبل را تكرار كند و با يك 

پله سقوط در رده ششم قرار گرفت.
   سقوط در جاكارتا

كاروان كش��ورمان در حالي به بازي هاي آسيايي جاكارتا 
اعزام شد كه نسبت به دوره گذشته با 100 ورزشكار بيشتر 
به اين رقابت ها رفت با اين حال ت��لاش كاروان 378 نفره 
ايران در جاكارتا در نهايت كسب 20 طلا، 20 نقره، 22 برنز و 
در مجموع 62 مدال و قرار گرفتن در رده ششم جدول نهايي 
مسابقات بود. اين در حالي بود كه كاروان كشورمان در دوره 
گذشته به رغم اعزام ورزشكاران كمتر، توانسته بود، نتيجه 
بهتري بگيرد. كاروان ايران در دوره قبل اين بازي ها كه به 
ميزباني اينچئون كره جنوبي برگزار شد با 276 ورزشكار در 
24 رشته ورزشي شركت داشت و در نهايت نيز با 57 مدال 
رنگارنگ كه شامل 21 طلا، 18 نقره و 18 برنز بود، در رده 

پنجم قرار گرفت. 
   رشته هاي موفق

مانند دوره هاي گذشته بازي هاي آسيايي، در جاكارتا هم 
بار مدال آوري روي برخي رشته ها بود. كشتي مانند تمامي 
رقابت هاي آس��يايي و المپيك باز هم ش��اگرد اول ورزش 
ايران در اندونزي بود؛ رشته اي كه در دو بخش فرنگي و آزاد، 
5 مدال طلا و 3 برنز براي كشورمان به ارمغان آورد، هرچند 
تعداد طلايي هاي كش��تي نس��بت به دوره قبل يك عدد 
كمتر شد اما باز هم شاگردان خادم نشان دادند كه به رغم 

بي توجهي هاي وزارت ورزش و كميته ملي المپيك همچنان 
شانس  هاي اصلي مدال آوري در رقابت هاي مختلف هستند. 
علاوه بر كش��تي، از موفقيت كاراته هم نمي توان گذشت، 
رشته اي كه با 8 ورزشكار، 8 مدال )2 طلا، 3 نقره و 3 برنز( 
كسب كرد تا اين رشته رزمي مدال آوري صدرصدي را در 
جاكارتا ثبت كند.  از كنار ووشو هم نمي توان گذشت كه با 
2 طلا و 4 نقره يكي از مدال آورترين رشته ها در بازي هاي 
آس��يايي 2018 بود. تكواندو هم پس از افت اين رشته در 
چند سال اخير، در جاكارتا بازگشت دوباره اي به روزهاي 
اوج داش��ت و توانس��ت با 2 طلا، 3 نقره و 2 برن��ز يكي از 
رشته هاي موفق در اين بازي ها باشد. دووميداني هم با 2 طلا 

و يك نقره از ديگر رشته هاي موفق در جاكارتا بود كه نسبت 
به دوره گذشته تعداد طلايي هايش دو برابر شده بود. 

وزنه برداري هم 2 طلاي ارزشمند را با سهراب مرادي و بهداد 
سليمي و يك نقره را به دست سعيد علي حسيني و يك برنز 
را با علي هاشمي كسب كرد تا به رغم تعداد اوتي هاي بالاي 
اين رشته و حاشيه هاي كيانوش رستمي، پولادمردان هم 
جزو رشته هاي طلايي هاي كاروان ايران در اندونزي باشند. 
در رشته هاي تيمي هم اوج كار مربوط به كبدي كاران بود 
كه تيم هاي كبدي مردان و زنان كشورمان توانستند 2 مدال 
طلا كسب كنند، واليبال هم همانطور كه پيش بيني مي شد 
طلاي دوره پيش را تكرار كرد. بسكتبال اما به رغم رسيدن 

به فينال نتوانست از سد چين بگذرد تا همان نقره دوره پيش 
را به دست بياورد و دست نسل طلايي اين رشته از قهرماني 

در بازي هاي آسيايي كوتاه بماند. 
  ناكامان

كاروان ايران در جاكارتا، رشته ناموفق كم نداشت، رشته هايي 
كه به رغم اميدهايي كه به آنها مي رفت نتوانستند انتظارات را 
برآورده كنند. تيراندازي يكي از رشته هاي ناكام در جاكارتا 
بود، در حالي اين رشته ورزشي در دوره گذشته يك طلا و 2 
مدال نقره كسب كرده بود كه در بازي هاي امسال سهم اين 
رشته، تنها يك مدال برنز مه لقا جام بزرگ بود. تير و كمان 
ديگر رشته اي بود كه در اندونزي نسبت به اينچئون يك افت 

محسوس را تجربه كرد. كمانداران كشورمان كه در دوره 
گذشته يك طلا و يك برنز به دست آورده بودند، در جاكارتا 
تنها سهمشان يك برنز بود؛ رشته اي كه به جاي مدال آوري 
تنها حاشيه داشت كه عجيب ترين آن حذف زهرا نعمتي به 

دليل دير رسيدن به محل مسابقه بود.
از دوچرخه سواري هم نمي توان گذش��ت؛ رشته اي كه از 
جاكارتا دست خالي برگش��ت، آن هم در شرايطي كه اين 
رشته در دوره گذشته يك مدال طلا، يك نقره و يك برنز 
كسب كرده بود. بي مدالي دوچرخه سواري با حاشيه هايي 
مانند زنجير پاره كردن دوچرخه هاي ملي پوش��ان همراه 
بود كه از برخي از آنها شانس مدال را گرفت. فوتبال هم در 
مرحله يك هشتم نهايي حذف شد، آن هم تيمي كه باخت 
عمدي اش به ميانمار براي روبه رو نش��دن با كره جنوبي از 

شاهكارهاي مسئولان اين تيم بود. 
  تاريخ سازان

بازي هاي آسيايي جاكارتا چهره هاي تاريخ سازي هم براي 
ورزش ايران داشت؛ اولين آن ناهيد كياني بود كه براي اولين 
بار ايران در رش��ته تالو در اين رقابت ها صاحب مدال شد و 
نقره گرفت. نوشاد عالميان هم پس از 52 سال طلسم مدال 
نگرفتن تنيس روي ميز را در بازي هاي آس��يايي با كسب 
مدال برنز شكست. واترپلو هم پس از 44 سال در بازي هاي 
آسيايي مدال گرفت و سوم شد. علي پاكدامن هم با برنزي 
كه در شمشيربازي گرفت اين رشته را پس از 44 سال در 
بازي هاي آسيايي صاحب مدال كرد. احسان حدادي هم 
با كسب طلاي پرتاب ديسك جاكارتا كه چهارمين مدال 
طلايش در ادوار بازي هاي آس��يايي ب��ود، پرافتخارترين 

ورزشكار ايراني در تاريخ بازي هاي آسيايي لقب گرفت.
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بررسي عملكرد كاروان ورزش ايران در بازي هاي آسيايي جاكارتا در گفت وگوی »جوان« با مصطفی هاشمي طبا، رئيس اسبق سازمان تربيت بدني

ورزشمادلخوشبهتكستارههاست

بررسي فراز و فرودهاي كاروان ايران 
در بازي هاي آسيايي2018 اندونزي

تاریخسازان
وناكامانجاكارتا

بازي هاي آس��يايي 
دنيا حيدري

     نگاه
جاكارت��ا   2018
درحالي ب��ه پايان 
رسيد كه با وجود وعده هاي داده شده، كاروان ايران 
نتوانست پيشرفتي نس��بت به چهار سال گذشته 
داشته باشد بلكه جايگاهي را كه در بازي هاي 2014 
نيز به دست آورده بود از دس��ت داد. ناكامي اي كه 
رابطه مستقيمي با وعده هاي عملي نشده آقاياني 
داش��ت كه ادعا كرده بودند روي رش��ته هاي پايه، 
م��دال آور و اصل��ي چ��ون دووميدان��ي و ش��نا  
سرمايه گذاري خواهند كرد تا در جاكارتا، بر تعداد 
مدال هاي كسب شده كاروان ايران بيفزايند، اما با 
وجود همه شعارهايي كه داده شده بود، كاروان ايران 
هم در زمينه جايگاه به  دس��ت آم��ده و هم تعداد 
طلاهاي كسب شده نسبت به دوره قبل با پسرفت 
مواجه ش��د. آن هم در ش��رايطي كه حدود 100 
ورزشكار بيش از بازي هاي آسيايي اينچئون با خود 
به همراه برده بود و نيز در اين دوره از بازي ها موفق 
به كسب مدال هايي شد كه براي نخستين بار بود كه 
به نام ايران به ثبت مي رسيد و اين نخستين مدال ها 
و تع��داد اعزامي ها بي��ش از هرچيز نش��ان دهنده 
پيشرفت نكردن كاروان ورزش��ي ايران طي چهار 

سال از اينچئون تا جاكارتا بود!
ازبك ها درحالي موفق شدند جايگاه پنجمي را در 
رقابت هاي جاكارتا از ايران بربايند كه حالا نگراني 
نه فقط ازبك هايي اس��ت كه از ورزش ايران پيشي 
گرفتند، كه تيم هايي اس��ت كه با فاصله اي اندك 
از ايران در پله هاي زيرين قرار دارند؛ كش��ورهايي 
چون چين تايپه و هند و قزاقستان كه بدون شك 
براي چهار سال آينده، س��طح خود را تغيير داده و 
مي توانند به حريفان قدري براي ايران تبديل شوند 
و دور از انتظار نيست اگر چون اندونزي و ازبكستان 
يكي پس از ديگري با پيش��ي گرفتن از ايران، خود 
را به جايگاهي بهتر برسانند و كاروان ايران را پشت 

سر بگذارند!
پرونده بازي هاي آسيايي جاكارتا بسته شد و با وجود 
پيشرفت نكردن كاروان ايران نسبت به دور قبل، از 
لبخندها و پيام هاي مسئولان مي توان دريافت كه از 
نتيجه به دست آمده رضايت كامل را دارند. رضايتي 
كه نبايد مانع از تلاش براي جبران مافات باش��د و 
فرصتي براي ديگر رقبا كه با پيشي گرفتن از ايران، 
به جايگاهي بهتر و بالاتر دست يابند. درست مانند 
اندونزي و ازبكستان كه ايران را پشت سر گذاشتند. 
هرچند در خص��وص ميزبان بهانه م��دال آوري در 
رشته پنجاك سيلات وجود دارد؛ بهانه اي كه البته 
نمي تواند قانع كننده باشد اما در خصوص ازبكستان 

حتي چنين بهانه اي هم نمي توان يافت.
در واقع امروز مي توان با ناديده گرفتن واقعيت خود 
را به اين راه و آن راه زد و فراموش كرد كه جاكارتا، 
نتوانس��ته موفقيت هايي را كه بايد به دنبال داشته 
باشد اما از سويي هم مي توان به تفكر نشست براي 
جبران. ب��راي بازپس گرفتن جايگاه��ي كه امروز 
در اختيار ازبكس��تان اس��ت يا حتي جايگاهي كه 
اندونزي به آن دس��ت يافته. البته به شرط آنكه در 
پي توجيه نباش��يم و نخواهيم ناكامي ها را پش��ت 
مدال ها و موفقيت هايي پنهان كنيم كه ورزشكاران 
با سختي هاي فراوان به دست آوردند و امروز مدالي 
است بر س��ينه آنها كه حتي از حضور در اردوهاي 
تمريني برخي تيم ها نيز سر باز زدند! اما  اي كاش 
براي يك بار هم كه ش��ده، آقايان پشت افتخارات 
ديگران پنهان نشوند و چش��م بر واقعيت نبندند تا 
شايد چهار سال بعد، شاهد موفقيت كارواني باشيم 
كه روزها و هفته ه��ا و ماه ها و حتي س��ال ها براي 
كس��ب يك مدال و عنوان تلاش مي كند اما گاهي 
تمام زحمات ورزشكارانش در پي بي مسئوليتي ها، 
ناآگاهي ه��ا، بي عدالتي ها، مديري��ت ضعيف و گاه 
حتي لج و لجبازي آقايان مسئول به باد فنا مي رود 
و ورزش ايران را در حس��رت يك م��دال، عنوان يا 
موفقيت مي گذارد؛ عنوان و مدالي كه گاه مي تواند 
در رنكينگ اي��ران تأثيرگذار باش��د و گاه مي تواند 
توان ملت��ي را به رخ بكش��د اما قربان��ي رفتارهاي 
غيرحرف��ه اي و غيراصول��ي مي ش��ود ك��ه نتيجه 

انتصاب هاي غيرتخصصي و غيرحرفه اي است.

تاوانعملنکردنبهوعدهها

كشتي مانند تمامي رقابت هاي آسيايي و 
المپيك باز هم شاگرد اول ورزش ايران در 
اندونزي بود؛ رشته اي كه در دو بخش فرنگي 
و آزاد، 5 مدال طلا و 3 برنز براي كشورمان 
به ارمغان آورد
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